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محــلات منطقه مــا :   نوفل لوشــاتو، رضاشــهر،
ثــر ،  كو چشــمه ر ، چها ن ا ز ا فر ا ســر ، نى لقا طا
قبــال   هاشميه،هنرســتان،نيروهوايى،آب و برق، ا
زكريــا،لادن، شــقايق 1 و شــقايق 2 و گلديــس

شهرآرا

بهار جان ها در منطقه

گویی رنج انتخاب کردن 
و ماندن میــان ماندن و 
رفتــن از ازل با انســان 
همــراه بــوده و خواهد 
بود. از همان لحظه ای 
که انســان باید بین مزه 
کردن میوه ای و ماندن در سرزمین رؤیایی اش یکی 
را انتخاب می کرد، تا همین امروز انسان مدام درگیر 
انتخاب ها و مویه کردن برای از دست دادن زیباترین 
لحظاتش به دلیل این انتخاب هاســت. در دهه های 
اخیــر علاقه به مدرن شــدن و بهره مندی از مواهب 
مدرنیسم نه تنها از این درد ازلی نکاسته است، بلکه 
مدام هر روز با درنوردیدن به حوزه جدیدی، نیشــتر 
تازه ای به جان آدمی می زند. چندی است که این موج 
مدرنیسم که توأم با دو تا دوتا چهارتا کردن تمام ابعاد 
زندگی شــده، مجالی برای تأمل در میان انتخاب ها 
نگذاشته اســت. برای زیستن و ماندن باید بین آنچه 
داشته ای و باید به دست آوری ســریع انتخاب کنی 
تا بتوانی از این رهگذر هم بــر رنج خود می افزایی، 
لام نسل بعدتر خودت را تسکین دهی. این  حداقل آ
روزها ماندن در خانه های قدیمی و زیســتن در میان 
خاطرات و علم برگزیدن تدبیر معیشت به جای تدبیر 
منزل است، چرا که امواج مدرن سازی دیگر مجالی 
جوهره کمتری برای انتخاب اولی که در آن تعلقات 
روحی و معنوی در کنار مادیات مهم است، نگذاشته 
است. برگزیدن تدبیر معیشــت سبب شده تا کوچه 
پس کوچه های محله ها مدام خالی تر از خانه هایی 
شــود که در بهار عطــر گل هــای باغچه هایش هر 
رهگذری را به وجد می آورد و هر تابستان همسایه ها 
را از میوه هایش بی بهره نمی گذاشت. انتخاب برای 
حفظ معیشت ســبب شــده تا این روزها، به جای 
حوض وســط خانه هــا، انــدرون و بیرونی و آداب 
مراسم خانه داری و مهان داری رایج در این دو شاهد 
محصور ماندن افراد قدیمی در میان آهن و آجرهایی 
باشیم که هر روز بر ارتفاعشــان افزوده شده و بیش 
از گذشته نگریســتن بر آسمان و ناله های نوستالژی 
کشیدن را تبدیل به خاطره می کند. قدیمی های محله 
سال هاست که ســاکن کوچه هایی هستند که دختر 
و پسرهایشان را از همین جا ســرو سامان داده اند و 
حال تدبیر معیشت سبب شــده تا رفاه نسبی همین 
فرزندان را بر ماندن و زیســتن در میان خاطراتی که 

مرهم دردهایشان است برگزینند.
 همســایه های شــهرآرامحله که این روزها چندان 
حالشــان خوب نیســت و برای درددل کردن گوش 
شــنوای شــهرآرا را انتخاب کرده اند، همسایه های 
موی سپید کرده مان از اینکه خانه هایشان به آپارتمان 
تبدیل شــده و هر واحدش را به اجبــار فروخته اند 
و ســاکنان جدیــد هر کــدام یک مشــکل دارند، 
گلایه مند هســتند. آن ها می گوینــد:«آن زمانی که 
به محله آب وبــرق آمده ایم می خواســتیم از مرکز 
شهر دور باشیم و به اصطلاح خودمان، جای خوش 
یا این تصورشــان  آب وهوایی منزل بخریم.» اما گو
درســت از آب در نمی آیــد، به ویژه ایــن روزها که 
منزلشــان به آپارتمان تغییر پیدا کرده است. زمانی 
یمان را با این ســرد و گرم چشیده های  که گفت وگو
روزگار به اتمام می رسانیم، فکر می کنم به اینکه چند 
نفر از سالمندان ما با این مشکل جدید دست و پنجه 
نرم می کنند. آن هــا زمانی صاحب خانه های ملکی 
بوده انــد، اما حالا مجبور به واگذاری خانه شــان و 
تبدیلش به آپارتمان های کوچک شده اند و حالا آن ها 
درگیر مشکلات فرهنگ آپارتمان نشینی شده اند که 
جنس زیســتن آن را در رهگذر زمان هیچ گاه مشق 

نکرده اند.

سالمندان 
در حصار مدرنيته

به قلم دوربین

و  مغفرت  عید  بزرگ  جشن 
سپاس در منطقه برگزار شد.

رئیس  قدرتی،  عقیل  گفته  به 
اجتماعی  فرهنگی  اداره 
اختتامیه  منطقه،  شهرداری 
جان ها  بهار  قرآنی  جشنواره 
حد  دلاوران  بولوار  در  خردادماه  پنجم  دوشنبه  روز  در 
بیان  وی  شد.  برگزار  پیروزی  و  فکوری  بولوار  فاصل 

فطر  مبارک  عید  انقلاب  معظم  رهبر  فرموده  طبق  کرد: 
روز گرفتن پاداش برای مؤمنان است و ما نیز این جشن 
تمام تر  با شکوه هر چه  پاداش مؤمنانه  یافت  در برای  را 

برگزار کردیم.
سلامتی  حفط  راستای  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
در  و  خودرویی  صورت  به  مراسم  این  شرکت کنندگان 
خوب  استقبال  با  که  شد  برگزار  وفا  بوستان  پارکینگ 

شهروندان روبه رو بود.

حرف  اول

 اینجا حاشیه خیابان 
پیروزی۴۵ اســت. 
هــر چنــد هنــوز از 
گنبد و گلدســته های 
مسجد خبری نیست، 
اما همــان دورنمای 
بیرونی مســجد امام علی(ع) نشــان از آن دارد که 
این مسجد قرار است در آینده مسجدی با امکانات 
زیاد برای اهالی باشــد. با آنکه این مســجد هنوز 
تکمیــل نشــده و ساخت وســاز در آن ادامه دارد، 
اما بخشــی هایی از آن به اتمام رســیده و در اختیار 
اهالی محله قرار گرفته اســت. پای صحبت های 
حجت الاسلام سلطانی که هم امام جماعت مسجد 
امام علی(ع) اســت و هم عضــو هیئت امنای این 
مسجد، نشستیم تا بیشتر درباره روند ساخت وساز 

این مسجد برایمان بگوید.

 مسجدی برای ۴۰۰سال آینده
حجت الاسلام سلطانی با اشــاره به اینکه احداث 
مســجد در هر محله یکی از نیازهاست می گوید: 
از آنجایی که احســاس نیاز درباره احداث مسجد 
می شد، چهار سال قبل زمین این مسجد را در طرح 
۱۱۰مســجد پیگیری کردیم و توانستیم زمین آن را 

از شهرداری بگیریم و در اداره اوقاف وقفش کنیم.
وی درباره متراژ این مسجد در حال احداث توضیح 
می دهد: زمین این مسجد ۵۲۰متر مربع است که 

در۶طبقه با کاربری های مجتمع فرهنگی، ورزشی 
امام علی(ع) بنا شــده اســت. از ویژگی های این 
مسجد می توان به سازه بتنی آن که ضدزلزله است و 

۸تا۹ریشتر را مقاومت می کند اشاره کرد.
امام جماعت مسجد امام علی(ع) درباره معماری 
استفاده شــده در این مســجد توضیح می دهد: در 
معماری از سبک اســلامی و در ساخت مسجد از 
مصالح درجه یک استفاده شده است. ما در ساخت 
مسجد به گونه ای عمل کرده ایم که تا ۴۰۰سال آینده 
بنای آن آســیبی نبیند. به عبارتی مقاومت مســجد 
تا۴۰۰سال است و مسجدی برای آیندگان ساخته ایم.
 ســلطانی با اشاره به پیشــرفت فیزیکی ای که این 
مسجد در طی این مدت داشته است می افزاید: در 
حال حاضر این مسجد ۷۰درصد پیشرفت داشته 
است. ساخت و ساز در این مسجد هنوز ادامه دارد و 
در صورت کمک های خیران روند ساخت با سرعت 

بیشتری پیشرفت خواهد داشت.
امام جماعت مسجد امام علی(ع) درباره هزینه های 
ســاخت و ســاز توضیح می دهد: هزینه های این 
مسجد توسط خیران و کمک های مردمی جمع آوری 
شده است. با توجه به اینکه هنوز ساخت این مسجد 
ادامه دارد از خیران و مــردم می خواهیم در این امر 

خداپسندانه همت کنند.
وی درباره جذب مشــارکت اهالی برای ســاخت 
این مسجد از ابتکاری که داشته اند می گوید: طرح 
مشارکت ساخت به این شکل است که هر متر مربع 

از مسجد به مبلغ یک میلیون تومان واگذار می شود.
عضو هیئت امنای مسجد امام علی(ع) از مالکیت 
معنوی افرادی که در طرح شرکت می کنند می گوید 
و  ادامه می دهد: در این طرح فرد در قبال پرداخت 
وجه به شماره حساب مسجد سند شرعی را در قبال 
مشارکتش دریافت خواهد کرد. بدین شکل ارتباط 
معنوی و حس تعلق نمازگزاران به مسجد و همکاری 
در امور آن بیشتر خواهد شد. امام جماعت مسجد 
امام علی(ع) درباره هزینه هایــی که تاکنون برای 
این مســجد شده اســت توضیح می  دهد: تاکنون 
با هزینه هایی که جمــع آوری کرده ایم ۲میلیارد و 

۵۰۰میلیون تومان هزینه شده است.
حجت الاسلام سلطانی بیان می کند: اتمام زمان این 
پروژه بستگی به کمک های مردمی و خیران دارد. ما 
نیز تلاش می کنیم تا هر چه سریع تر این پروژه تمام 

شده و در اختیار اهالی قرار بگیرد.

 موکب اربعینی مسجد
در ادامه برای اینکه از فعالیت های مســجد مطلع 
شویم با دبیر هیئت امنای مســجد امام علی(ع)، 
هادی ناصری فــر، گفت وگو کردیــم. وی ضمن 
اشاره به اینکه در منطقه چنین مسجد جامعی با این 
وســعت نداریم می گوید: اتمام پروژه مسجد امام 
علی(ع) می تواند تحولات فرهنگی بسیاری را در 

منطقه رقم بزند.
وی با اشاره به اینکه از سال گذشته سالن ورزشی این 

 در ساخت 
مسجد 
به گونه ای عمل 
کرده ایم که تا 
۴۰۰سال آینده 
بنای آن آسیبی 
نبیند

 مسجد امام على(ع) هر چند هنوز ناتمام است اما امكانات بسيارى دارد

مسجدى براى آيندگان

سمیرا منشادی

نجمه موسوی کاهانی
دبیر شهرآرامحله منطقه

اقدامات عمرانی 
در بوستان خورشید

        سمیرا منشادی      

 خبرنگار شهرارامحله
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بوستان خورشــید یکی 
از بزرگ تریــن پارک های 
کوهستانی منطقه است. 
پارک خورشــید وسعتی 
حــدود ۴۰۰هکتار دارد 
و۵۰درصد پارک خورشید 
مشــهد را پارک آرام نام گذاری کرده اند که فضای بکر و 
دست نخورده و ۵۰درصد مابقی کاربری های دیگری 
دارد. این بوستان عرصه طبیعی و زیستگاه مناسبی برای 
جانوران و پرندگان از گونه های مختلف است که به دلیل 
تنوع چشــم اندازهای طبیعــی آن مکانی جذاب برای 
خانواده ها و گروه های مختلــف اجتماعی و فرهنگی 
است. همان طور که اشاره شــد این بوستان فضاهای 
مختلف و متفاوتی را در خود جای داده است که از جمله 
آن ها باغ گل هاست که قرار است به زودی به بهره برداری 
برسد. مهندس مهدی مقدم، مدیر بوستان خورشید، در 

این زمینه توضیحاتی می دهد.

  کمربند سبز
مقدم با اشــاره به اینکه بیش از ۱۲هــزار اصله درخت 
در بوستان خورشید کاشــته شده می گوید: در راستای 
گسترش فضای سبز سهم بوســتان خورشید از تنفس 
شهری، کاشــت حدود ۱۳هزار اصله انواع درخت و 

نهال طی دو ماه اخیر بوده که اجرا کردیم.
وی هدف از کاشــت درختان را گســترش فضای سبز 
می داند و می افزاید: با هدف گســترش فضای ســبز 
و بهینه ســازی تنفس شــهری  در اماکن و عرصه های 
مختلف بوستان خورشید کاشت انواع درخت و نهال 
انجام شــد که این امر در آینده  نزدیک نقش مهمی در 
گســترش فضای ســبز و پاکیزگی هوای شهر مقدس 

مشهد، ایفا خواهد کرد.
مدیر بوستان خورشید با اشــاره به اینکه ۱۳هزار اصله 
درخت مثمر و غیرمثمر کاشته شده، توضیح می دهد: از 
مجموع ۱۳هزار اصله نهالی که کاشته شده حدود ۶هزار 

اصله این درختان به طریق روتبال کاشته شده است.
وی با اشــاره به اینکه از اواسط اســفند کاشت بیش از 
۸هزار اصله انواع درخت آغاز شده است بیان می کند: 
از انواع درختان کاشته شــده می توان به توت، ارغوان، 
زبان گنجشک، سرو، نارون، اقاقیا، بادام و... و حدود 
۵هزار نهال از گون های مختلف مثل سنجد، ارغوان، 
بادام وحشــی، پسته کوهی، ســنجد و... (درمجموع 

حدود ۱۳هزار اصله) اشاره کرد.
مقدم با اشاره به اینکه درختان متناسب با اقلیم مشهد و 
مقاوم به خشکی انتخاب شده اند توضیح می دهد: در 
انتخاب درختان تلاش کردیــم تا از انواعی که مقاوم با 
خشکی و کم آبی هستند کاشته شود. همچنین مخزن 
آبی را که از مهر ســال گذشــته شــروع به گودبرداری 
کرده ایم در حال اتمام است. این مخزن کمک شایانی 

به آبیاری بهتر درختان خواهد کرد.
وی با اشــاره به هزینه ای که برای کاشت انواع درخت ها 
و نهال ها شده اســت، می گوید: برای این پروژه حدود 
۷میلیارد و ۲۰۰میلیون تومان قرارداد داشــتیم که برای 
اجرای آن حدود ۸۰تا۱۰۰نفر مشغول به فعالیت بوده اند. 
با استمرار همین روند و تثبیت و تکثیر فضای سبز و رشد 
درختان، در سال های آینده، بوستان متفاوت و کم نظیری 

از لحاظ اقلیم و فضای سبز شاهد خواهیم بود.
وی می افزاید: کاشــت این درختان بی شک روی آب و 
هوا و محیط زیست مشهد تأثیر بسزایی خواهد داشت. 
علاوه براین کاشت این درختان فرصت های اقلیمی و 
محیط زیستی و گردشگری مناسبی را برای شهر مشهد 

فراهم می کند تا گونه های مختلف و متفاوت بیشــتری 
از پرندگان و جانوران را جذب کند.

 
  باغ یک هکتار رنگ ها 

مهندس مقدم با اشــاره باغ رنگ ها که متراژ آن حدود 
۱۰هکتار است، بیان می کند: در حال حاضر با هدف 
تکمیل و بهره برداری از ایــن پروژه عمرانی یک هکتار 
از ایــن باغ در حال تکمیل اســت کــه در آن از ترکیب 
رنگ های مختلف گل و گیاهان اســتفاده شده است. 
حدود ۳۰۰اصلــه درخت از گونه هــای مختلف در 
محوطه باغ رنگ های بوســتان خورشــید کاشته شده 

است که شامل انواع گل های زیبا و رنگی می شود.
وی با اشاره به اینکه ۳۰نفر در این پروژه مشغول به کار 
هســتند بیان می کند: این فضای تجهیز شده به منظور 
گردآوری گونه هــای متنوع گیاهی و ســازگار با اقلیم 
شهرمان با هدف ارائه چشــم اندازی زیبا و چشم نواز 
احداث شــده اســت. این پروژه عمرانی با همکاری 
شهرداری منطقه و سازمان عمرانی فضای سبز از دو سال 
قبل شروع شده و بیش از ۳میلیارد تومان برای احداث 

این پروژه هزینه شده است.
مقدم درباره اینکه پروژه تا چه حدود پیشرفت فیزیکی 
داشته اســت می افزاید: باغ رنگ ها حدود ۸۵درصد و 
کمربند سبز ۶۰درصد پیشرفت داشته است و این پروژه 

تا تیرماه به اتمام خواهد رسید.
وی می افزایــد: قرار اســت با مطالعه هایــی که انجام 
می شود انواع گونه های حیوانی که با آب و هوای شهرمان 
ســازگاری دارند در این باغ  نگهداری شوند. البته در 
حال حاضر نیز این بوستان زیستگاه جانوران مختلف 
و متنوعی اســت که این موضوع باعث تکثیر و پرورش 

هرچه بهتر آنان می شود.

 منشادی

 مهدی مقدم، مدیر بوستان خورشید، درباره آخرین اقدامات اجرایی در این بوستان 
گفت: از جمله کارهای عمرانی که در یک سال گذشته انجام شده تکمیل طولانی ترین 
پیاده رو غیرهم سطح شرق کشور، تأمین روشنایی مناسب، نصب عمودهای روشنایی 

و تأمین نور کافی در مکان های مورد نیاز، نصب و تعویض درهای ورودی، احداث 
زمین بازی ایمن برای کودکان در فاز۲، حصاربندی و مناسب سازی نقاط غیرایمن با 

فنس های استاندارد، نصب علائم و موانع ترافیکی بوده است.

12مدير بوستان خورشيد از كاشت بيش از 12مدير بوستان خورشيد از كاشت بيش از 12هزار اصله نهال و درخت مى گويد

بوستانى كم نظير از منظر اقليمى

مسجد با دو سالن مجزا برای بانوان و آقایان افتتاح شده است، 
بیان می کند: در طبقه منفی۲باشــگاه ورزشی به مساحت 
۵۰۰متر مربع را افتتاح کردیم که در دو شیفت صبح و عصر به 
اهالی محل خدمت رسانی می کند. در همکف و طبقه مثبت 

یک، شبستان و حسینیه بانوان را افتتاح کردیم.
ناصری فر درباره کلاس های آموزشــی ای که در این مسجد 
برگزار می شود توضیح می دهد: در موضوع های فرهنگی این 
مسجد بســیار قوی عملکرده و کلاس  های آموزشی از قبیل 

روخوانی، روان خوانی قرآن و... را برگزار کرده است.
وی یکی اقدام هــای صورت گرفتــه در مســجد را افتتاح 
کتابخانه از سال گذشته بیان می کند و می افزاید: در راستای 
اقدام های فرهنگی در مسجد کتابخانه ای با ۷۵۰جلد کتاب 
با موضوع های مختلف را در سال گذشته افتتاح کردیم. این 
کتابخانه در حال حاضر حدود ۲۰۰عضو دارد که بیشتر آن 
بانوان هســتند. دبیر هیئت امنای مسجد امام علی(ع) ادامه 
می دهد: این مســجد دارای یک موکب است که در سه سال 
گذشته مراسم اربعین حسینی در کربلا را برپا می  کند. برای 
این موکــب تمام تجهیزات و امکانــات را از اینجا می بریم. 
در این موکب به زائــران پیاده در مبحث اســکان و پذیرایی 

خدمت رسانی می کند.
وی به دیگر فعالیت هایشان در مسجد اشاره می کند و توضیح 
می دهد: از فعالیت های دیگر مســجد می توان به صندوق 
قرض الحسنه اشاره کرد. همچنین خیریه مسجد هم با هدف 
کمک به قشر آسیب دیده در حال فعالیت است. تصمیم داریم 
خیریه فقط به افراد نیازمند و آسیب دیده در محدوده خودمان 

کمک کند و خارج از محدوده خدماتی را ارائه ندهیم.

 مسجد امام على(ع) هر چند هنوز ناتمام است اما امكانات بسيارى دارد

مسجدى براى آيندگان
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محــلات منطقه مــا :   نوفل لوشــاتو، رضاشــهر،
ثــر ،  كو چشــمه ر ، چها ن ا ز ا فر ا ســر ، نى لقا طا
قبــال   هاشميه،هنرســتان،نيروهوايى،آب و برق، ا
زكريــا،لادن، شــقايق 1 و شــقايق 2 و گلديــس

کمربند سبز در منطقه

  خانواده ورزشی هستیم

اکبری ورودش به دنیای ورزش و روحیه ورزشکاری اش 
ید: «پدرم  را مدیون پــدرش می داند و در این بــاره می گو
ورزش کردن را دوســت دارد و تا قبل از اینکه جانباز شود 
خودش هم ورزش می کرد. به همین دلیل از همان دوران 
کودکی مان تلاش می کرد که ما در رشــته های ورزشــی 
فعالیت داشته باشیم. یادم می آید ۵ساله بودم که پدرم در 
کلاس های شــنا و تکواندو مرا ثبت نام کرد. خوب تمرین 
می کردم و در اســتان مقام اول را هم در شنا و هم تکواندو 
داشــتم. در یکی از مســابقه های انتخابی تیم کشــوری 
تکواندو بود که مربی حق کشــی کرد و نگذاشت وارد تیم 

کشوری بشوم.»
این اتفاق باعث می شــود تا زهــرای کوچک دلش به درد 
بیاید و از تکواندو زده شــود. به حــدی که اصرارهای پدر 
هم در او اثر نکــرد و او را به زمین مســابقه برنگرداند. او 
ید:« آن زمان کودک بــودم و تحمل این نابرابری ها  می گو
را نداشــتم، البته کســی هم آن زمان نبود که برایم توضیح 

بدهد این اتفاق ها طبیعی است.»
زهرا هنگامی که مســابقه های تکواندو را به همراه پدرش 
می بیند می تواند حســرت را از چشــم های پــدر بخواند 
که چرا زهرا این رشــته ورزشــی را ادامه نداده است. زهرا 
ید:« پدرم به دلیل همین علاقه اش خواهر و برادرم  می گو
را در رشته  تکواندو و کشتی ثبت نام کرد. هر چند خواهرم 
مثل من والیبــال بازی می کند اما مدتی اســت که به طور 

جدی تری تکواندو را پیگیری می کند.»
هر چند آن ها در رشــته های مختلفی فعالیت دارند اما او 

به همراه خواهرش در خانه والیبال را هم تمرین می کند.

بی شروع کردم   والبیال را بدون مر

زهرا هنگامــی که به مدرســه می رود باز هــم به ورزش 
کردن علاقه دارد و حضور در تیم ورزشــی مدرســه یکی 
از علاقه مندی هایش بوده اســت. این دختر والیبالیست 
برایمان تعریف می کند:«در مدرســه مربی های ورزشم 
هنگامی که می دیدند تا چه انــدازه خوب بازی می کنم و 
استعداد دارم، حساب ویژه ای رویم باز می کردند و حتی 
به مســابقه ها اعزامم می کردند. سال دوم دبستان بودم که 
مقام دوم اســتانی را در رشــته بدمینتون آوردم. سال بعد 
مسابقه های بدمینتون به دلیلی که یادم نمی آید لغو شد. به 
طور اتفاقی قرار شد در تیم والیبال بازی کنم. بدون تمرین 

و مربی والیبال بازی کردم.»
شاید باورش کمی ســخت باشد اما او بدون مربی از سال 
سوم ابتدایی شروع کرده و همراه تیم مدرسه شان در همان 
سال های ابتدایی مقام آورده است. شاید آن روزها تصور 
نداشته که این ورزش روزی همه زندگی اش خواهد شد.

بی هستم   حرفه ای شدنم را مدیون این مر

در دوران راهنمایی بازی هــا و تمرین های زهرای نوجوان 
شــکل حرفه ای به خود می گیرد و انسجام پیدا می کند. او 
برایمان توضیح می دهد:« در تیــم بنیاد با مربیگری خانم 
جانداری که جزو اولین مربی هایم بودند تمرین می کردم. 
شــروع ورزش حرفه ایم را مدیون این مربی هســتم اما تا 
قبل از اینکه با این مربی تمرین کنم، کارم شــده بود روز و 
شب تمرین کردن با چند نفر از دوستانم حتی بدون مربی. 
یادم می آید تابســتان از صبح تا بعدازظهر به بوستان ملت 
می رفتم و با دوســتانم تمرین می کردیم اما بعد از اینکه با 
تیم بنیاد تمرین را شروع کردم دیگر برای تمرین به بوستان 

ملت نرفتم.»
هــر چند این تیم برای مســابقه ها اعزام نشــد و حتی بعد 
از مدتی منحل شــد اما اکبری تمرین در این تیم را اولین 
تجربه شــیرین حرفه ایش می داند که توانســته والیبال را 

تحت آموزش مربی یاد بگیرد.

  تلنگر منفی سرآغاز راه جدیدم شد

او در تمام ســال هایی که برای تیم مدرسه شان بازی کرده 

توانســته به همراه تیم مقام اول تا سوم را کسب کند. اکبری 
هنگامی که خاطرهه ایش را مــرور می کند یاد خاطره هر 
چند منفی امــا تأثیرگذار در زندگی  ورزشــی اش می افتد 
و برایمــان تعریف می کنــد:« در آن زمان هــر چند برای 
مســابقه های مدارس و ناحیه بازی می کــردم اما آن قدر 
اعتماد به نفســم بالا بود که به اردوی تیــم ملی و...فکر 
می کردم. ســال اول راهنمایی بودم که برای مسابقه های 
المپیاد کشــوری بازی می کردیم در آن مسابقه ها باختیم 
و مقامی کســب نکردیم. یــادم می آید مربی مــان به من 
گفت: «تو نمی خواهد ورزش کنی. در این ورزش هیچی 
نمی شــوی.» این حرفش ملکه ذهنم شــده بود و به جای 

اینکه دلسردم کند سبب شد تا خوب تمرین کنم.
درست اســت که گاهی تلنگر مثبت به فرد زده می شود و 
او راه و روش تازه ای در زندگــی اش پیدا می کند، اما برای 
زهرای نوجوان  این حرف، هر چند منفی، باعث شده تا او 

خودش را ثابت کند.

بی دانش آموزان دبیرستانمان بودم   مر

او در ســال هایی که دانش آموز بوده در تیم مدرسه شــان 
هم بازی کــرده و علاوه بر این مربی هم بوده اســت و در 
ید:« از ۱۵یا۱۶سالگی  این باره خاطره زیبایی دارد و می گو
مربی گیری را شــروع کــردم. دبیرســتانی بــودم که در 
مسابقه  ای شــرکت کردیم که در آن مسابقه به عنوان مربی 
در کنار زمین بودم. در ســت اول تیم باختیم. برای ســت 
دوم لباس مربیگری را در آوردم و بــه عنوان بازیکن بازی 
کــردم. تیم مقابل بســیار اعتراض کردند کــه نباید مربی 
به عنوان بازیکن بــه داخل زمین بیاید، امــا داوران قبول 
نکردند. در آن بازی، بازی باخته را بردیم و توانســتیم در 

یم.» ناحیه اول شو
این برد برایش بســیار شــیرین و خاطره انگیز بود، با آنکه 
مربی تیم مقابل اعتراض هایی به او کرد که چرا داخل زمین 

رفتی و بازی کردی.

  به اردوی تیم ملی دعوت شدم

ســال۸۸برای زهرا رنگ و بوی دیگری داشت. او در این 
سال توانســت به اردوی تیم ملی نوجوانان برای اولین بار 
راه پیدا کند. او توضیح می دهد:« سال ۸۸بود که به اردوی 
تیم ملی نوجوانان دعوت شدم. اما بنا به دلایلی تیم اعزام 
نشــد و بازی ها لغو شد. چند ســال بعد سال ۹۱بود که به 
اردوی تیم ملی  برای مســابقه های والیبال آسیایی دعوت 
شــدم. ابتدا در یک تورنمنت چند جانبــه بازی کردیم و 
بعد برای مسابقه های آســیایی تایلند اعزام شدیم. در آن 
مسابقه ها هفتم یا هشتم شدیم در حالی که این شایستگی 

را داشتیم که جزو سه تیم اول تا سوم باشیم.»
بــا آنکه خانــواده و به ویژه پــدرش می دانســتند که او به 
والیبال علاقه دارد اما هنگامی که به تیم ملی دعوت شــده 
متوجه می  شــوند که تا چــه اندازه والیبــال برای او جدی 
شده است. هر چند ســخت گیری ها در اردو زیاد بود، اما 
جوّ دوســتانه و آموزش خوب مربی ها برایش تجربه های 

زیادی بوده است.

یاد سخت نبود بت ز   غر

بعد از مسابقه های آسیایی راه برای بازی کردن زهرا اکبری 
در تیم های دیگر شــهرها بــاز می شــود. او در این زمینه 
برایمان توضیح می دهد:« بعد برگشــت از مســابقه های 
آسیایی مربی که از مهاباد بود بازی ام را زیرنظر گرفته بود، 
پیشــنهاد داد که برای تیم مهاباد بازی کنم. سال ۹۱برای 
یک ســال با آن تیم قرارداد بســتم و بازی کردم. با آنکه در 
شهر غریب بودم، اما مردم مهاباد بسیار مهمان نواز بودند 
و نمی گذاشتند احســاس غربت کنم. در این تیم که بازی 
می کردم مربی ام من و یکی دیگر از دوســتانم را به یک تیم 
عراقی معرفی کرد و دو هفته برای این تیم بازی کردیم. بعد 
از بازی دوباره به مهاباد برگشتم. بعد از آن برای شهرداری 
ارومیه بازی کردم که با این تیم در لیگ دســته یک موفق به 

 سمیرا منشادی

گفت وگو با  دختر والیبالیست محله هنرستان که آسیب دیدگی هم مانع او نیست

تلنگرى براى شروع راه جديد
گـل دفتــــر

است  جوانى  واليباليست  اكبرى  زهرا 
در  و  مى كند  بازى  قدرتى  پست  در  كه 
عنوان هاى  و  مقام ها  ورزشى اش  عمر 
مختلف  تيم هاى  همراه  به  را  رنگارنگى 
كارشناسى  او  است.  آورده  دست  به 
سال ها  علاوه براينكه  و  دارد  بدنى  تربيت 

توانسته  است،  بوده  واليبال  ليگ  سوپر  بازيكن 
به دست  كرده  بازى  برايشان  كه  تيم هايى  همراه  به  رنگانگ 
بازى كرده  بياورد. همچنين براى تيم ملى نوجوانان و جوانان 
و مدرك درجه3 مربيگيرى را هم دارد. اين دختر موفق دهه 
هفتادى تيم هاى بسيارى را تمرين داده و در آكادمى والبيال 
ورزشى اش  كارنامه  در  را  علاقه مند  دختران  به  آموزش  هم 

کسب رتبه سوم شدیم.»
بی از بازی با این تیــم دارد با آنکه اولین  او خاطره هــای خو
تجربه دور بودن از خانه را داشــته اما برایش دلچســب بوده 

است.

  درس و شب امتحان ها سخت نگذشت

اکبری در این ســال ها که برای تیم های مختلف بازی کرده 
دانش آموز هم بوده اســت و بیان می کنــد درس خواندن در 
ید: کنار ورزش ســختی هایی هم دارد. او در این باره می گو

« با هماهنگی هایی که با مدرسه شده بود سر کلاس ها حاضر 
نمی شــدم. امتحان  ها را می خواندم و فقط سرجلسه حضور 
بی  پیــدا می کردم،  تعریــف از خود نباشــد دانش آموز خو
بودم. راســتش را بخواهید پدرم تمایل داشــت که در رشته 
تجربی درس بخوانم، به همین خاطر یک ســال هم تجربی 
خواندم، اما تحمل زیســت خواندن نداشتم. به همین دلیل 
تغییر رشــته دادم و ریاضی خواندم. حالا که به گذشته نگاه 
می کنم نمی دانم چطور آن درس های ســنگین را خوانده ام 
بدون اینکه در کلاس حضور داشــته باشــم یــا فردی به من 
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 کمربند سبز جنوبی از ضلع شمال متعلق به منطقه۹ است و به گفته امیر رمضانی، 
مدیر پروژه کمربند سبز جنوبی، تمام پهنه ها در ضلع شمال به منطقه۹ واگذار شده تا 

بستر را آماده کنند، تسطیح را انجام دهند و زیرساخت ها را فراهم کنند.

یس  و سر و  ی  ر ب خو آ نند  ما تی  ما خد ی  برا  : می کند ن  بیا نی  مضا ر
 ۹ بهداشتی زیرساخت های انشعاب لوله کشی لازم است که توسط منطقه

انجام خواهد شد.

گفت وگو با  دختر والیبالیست محله هنرستان که آسیب دیدگی هم مانع او نیست

تلنگرى براى شروع راه جديد
45مدال  توانسته  است،  بوده  واليبال  ليگ  سوپر  بازيكن 
به دست  كرده  بازى  برايشان  كه  تيم هايى  همراه  به  رنگانگ 
بازى كرده  بياورد. همچنين براى تيم ملى نوجوانان و جوانان 
 مربيگيرى را هم دارد. اين دختر موفق دهه 
هفتادى تيم هاى بسيارى را تمرين داده و در آكادمى والبيال 
ورزشى اش  كارنامه  در  را  علاقه مند  دختران  به  آموزش  هم 

دارد. او سال هاست كه در اين ورزش تمرين كرده و اين روزها 
كتف آسيب ديده اش باعث شده تا نتواند به خوبى تمرين كند 
تا  برايش شده  بيمارى كرونا عامل خيرى  تعطيلى هاى  البته  و 
هنرستان  محله  دختر  اين  با  باشد.  درمانش  فكر  به  جدى تر 
اشتراك  به  ما  با  را  ورزشى اش  خاطره هاى  تا  كرديم  گفت وگو 

بگذارد.

درس داده باشد.»
او در دانشگاه در رشته تربیت بدنی قبول می شود.

به ای جدید برایم بود   فوتسال، تجر

اکبری در ســال های دانشــگاه علاوه بر اینکه در تیم والبیال 
دانشــگاه بازی کرده رشــته های دیگری را هم بــرای اولین 
بار تجربه کرده اســت. او در این بــاره توضیح می دهد:«در 
یی رشــته های دیگری از جمله دوومیدانی  زمان دانشــجو
یی سال  را امتحان کردم. در مســابقه های المپیک دانشــجو

۹۳و۹۴در رشــته دوومیدانی پرتاب وزنــه و پرش ارتفاع، 
یی  مقــام دوم را آوردم و در مســابقه های المپیک دانشــجو
فوتسال در ســال ۹۵هم همراه با تیم توانســتیم مقام دوم را 
به دســت آوریم. هنگامی که مربی تیم والیبالمان شــنید که 
برای تیم هــای دیگر بازی می کنم کمی دلخور شــد اما این 
المپیک ها هم زمان با مسابقه های والیبال نبود به همین دلیل 
در آن ها شــرکت می کردم. در کنار تیم فوتسال بازی کردن و 
بودن در کنار آن ها با جوّی که در تیم والیبال وجود داشــت 

بسیار متفاوت بود. »

تجربه زهرا از بــودن در تیم فوتســال و فضایی به جز تیم 
والیبال برایش بسیار خاطره  انگیز است.

  دخترانه بودن زندگی ام کم است 

بالغ بر ۴۵مــدال  و عنوان هــای رنگارنگ تیمــی دارد که 
هر کدامشــان به آســانی به دســت نیامده و بابت هر کدام 
تمرین های سختی را انجام داده و روزها و ماه ها در اردوهایی 
بوده است که با شور و شوق از هر مسابقه اش تعریف می کند 
و اینکه چه خاطره هایی در تیم به همراه دوســتانش داشته و 
تجربه هایی که هر کدام برایش لذت بخش و شــیرین بوده 
اســت. اما پرسش ما از او این بود که آیا در این سال ها مانند 
خیلی از دختران هم سن وسالت بازی  کرده ای؟ بازارگردی 
کرده ای؟ و خلاصه کلام جوانی کرده ای؟ او می گوید:«در 
این ســال ها تمام دغدغه ام بازی کردن در تیم های مختلف 
بود و انتخاب شدن برای تیم ملی و...به واقع درس خواندن 
هم زمان و بازی کردن در تیم ها این فرصت شیرین را از من 
گرفت که بتوانم مانند دیگر هم سن و سال هایم این لذت ها را 
ببرم. کمتر خاطره ای با دوستان مدرسه ام دارم، زیرا در تمام 
آن سال ها مشغول مســابقه بودم و فکرم درگیر این موضوع 
بوده اســت. البته از این موضوع ناراحت نیستم و از زندگی 
والیبالی ام لذت بردم. نگاه های تماشاچیان، تشویق هایشان 
و هیجاناتی را که برای «بردن» در این ســال ها حس کردم، 
بی نظیر است اما بعد مدتی به این فکر افتادم که زیاد درگیر 
مسابقه و ورزش شــده ام. به عبارتی تمام دنیای من خلاصه 
شــده در والیبال. در آن روزها همه اخبــار والیبال را دنبال 
می کردم و بازی ای نبود که از دستم دربرود و نگاهش نکنم. 
اما حال می خواهم کمی با دنیایــی که از آن فاصله گرفته ام 

آشتی کنم و به آن برگردم.»

ین مسابقه ای که انجام دادم   سخت تر

او چند بار با تیم هایی مانند فولاد سیرجان(دســته یک)، 
تیم شــهرداری قزوین، شــهرداری تبریز، پارســه تهران 
و...بازی کرده اســت. امــا هنگامی کــه صحبت بازی 
در تیم مشــهدی می شــود، لحن صحبتش فــرق می کند 
ید:«بــرای تیم های میزان و ســیاه جامگان بازی  و می گو
کرده ام، اما بیشــتر در تیم های دیگری مقابل مشهد بازی 
کرده ا م. این سخت ترین مسابقه ها برایم بوده است. گاهی 
در مقابل تیم مشهد، بازی را برده ایم و در ظاهر خوشحال 
هستم که تیم برده است اما در قلبم برای اینکه مقابل مشهد 
بازی کرده ام و تیم شــهرم باخته از صمیــم قلب ناراحتم. 

باور کنیــد لب هایم می خندد اما در قلبم گریه می کنم.»
بــی دارد که در  او معتقد اســت که مشــهد بازیکنان خو
رده های مختلف سنی بازی می کنند، اما هر کدام پراکنده 
هســتند و در یک تیم منســجم نیســتند تــا بتوانند برای 
ید:« با آنکه بازیکنان  شهرشان مسابقه بدهند. زهرا می گو
و مربی های قدرتمنــدی داریم اما شــهرمان تیم ثابت و 
دائمی ندارد. هر از چندگاهی تیم وارد لیگ می شود و بعد 
از مدتی منحل می شــود، مانند تیم میزان، سیاه جامگان 
و...به نظرم بد نیســت شــهرداری مشــهد هم به عرصه 
تیم داری ورود پیدا کند و مانند شــهرداری های شهرهای 

دیگر تیم این شهر را وارد لیگ کند.»
بی شک هر بازیکن مشــهدی عرق خاصی به تیم شهرش 
دارد و برای اینکه تیمشــان خوش بدرخشد بهترین بازی 
خود را ارائــه می دهد و اگر این ســتارگانی که در تیم های 
مختلف  شهرها پراکنده هســتند در تیمی ثابت و با عنوان 
پرلیگ  مشــهد بازی کنند، به طور قطع مشــهد هم در سو

حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.

بی نیستم   مدرک دارم، اما مر

زهرا همان طور که در صحبت هایش هم اشــاره کرد مربی 
تیم های دانش آموزی بســیاری بوده و در این زمینه مدرک 
ید:«با  مربیگری درجه۳ را هم دارد. در ایــن زمینه می گو
آنکه این موقعیت را داشتم که بتوانم مدرک مربیگری درجه 

یک را هم بگیرم، اما به همین قناعت کردم. شــاید روزی 
که از بازی کردن داخل زمین خســته شدم به دنبال ارتقای 

مدرک مربیگری هم بروم.»
با این حــال او تیم های دبســتان، راهنمایی و دبیرســتان 
زیادی را تمریــن داده و به عنوان مربی در کنارشــان بوده 
اســت. اما هیچ وقت از بازیکن بودنش جدا نشده و به آن 

علاقه خاصی دارد.

بیگیری فاصله گرفتم   از مر

صحبــت از مدرک مربیگری اش می شــود و اینکه چرا در 
ید:« راســتش  این زمینه فعالیت کمی دارد. اکبری می گو
را بخواهید هنوز به مربی  بودن به طور جدی فکر نکرده ام. 
هنــوز از بازیکن بودن و بــازی در زمین لــذت می برم. 
به همین دلیل دوســت دارم تا زمانی کــه می توانم بازی 
کنم و مســابقه بدهــم. البته آن طور هم نیســت که اصلا 
به ســراغ مربیگری نرفته باشــم. در این ســال ها به عنوان 
مربی آموزشی در تیم های مدارس از ابتدایی تا دبیرستان 
کادمی های بســیاری  دانش آموزان تیم را تمرین داده ام، آ

بوده اند که به عنوان مربی تیم را آموزش داده ام.»
او تیم هــای دانش آمــوزی را تا قبل از رفتن به مســابقه ها 
همراهی می کند و زمان مســابقه به دلیل مشــغله هایی که 
دارد همراه تیم نمی تواند باشــد و به همین دلیل سرمربی 

تیم را به مسابقه ها می برد.

  زندگی را باید دو قسمت کرد

زهرا برای زندگی تصمیم هایی دارد که در این باره برایمان 
توضیح می  دهد:« به نظــرم باید ورزش را جدای از کار و 
زندگی شخصی قرار داد. من به عنوان یک بازیکن والیبال 
و حتی مربی درآمد محدودی در برخی ایام ســال دارم و 
این نمی تواند برایم کافی باشــد. باید شغلی داشته باشم 
که در کنار آن بتوانم ورزش کنــم، به عبارت دیگر ورزش 
به تنهایی نمی تواند برای من به عنوان یک بانوی ورزشکار 
کافی باشد. از این رو می خواهم در رشته فیزیوتراپی درس 
بخوانم که البته چندان غیرمرتبط با ورزش هم نیســت. به 
نظرم مربی بودن، بازی کردن در تیم و شــغلی مســتقل از 
این دو با دیگری تداخلی ندارد و حتی مکمل هم هستند.»

بی می توان از صحبت هایی که می کند پی برد که از  به خو
درآمدزا نبودن ورزش حرفه ای گله دارد.

  الگویم رهبری است

صحبت از الگوهای او می شــود. تصورم این است که او 
هم مانند همــه بازیکن های دیگر فــردی از بازیکن های 
ید:« به رهبرمان بسیار  ید اما در پاسخ می گو والیبال را بگو
علاقه مندم و از صمیــم قلب ایشــان را الگوی زندگی ام 

می دانم.»
ید:« با آنکه همه بازی های والیبال را  زهرا در ادامــه می گو

نگاه می کردم اما الگوی خاصی ندارم.»

  تیم حرفه ای حاشیه ندارد

صحبت از حاشــیه تیم و تیم حرفه ای می شــود و اکبری 
یــد:« به نظرم تیــم حرفه ای حاشــیه کمتری دارد  می گو
و بیشــترین تمرکزش را روی تمرین می گذارد. حاشــیه 
باعث می شــود که تیم نتواند خوب تمرین کند حاشــیه، 
تیم را از اصــل کارش دور می کند و باعث می شــود تیم 
بی در زمین نگیرد. البتــه ناگفته نماند برخی از  نتیجه خو
ذخیره ها هســتند که تیم را آشــفته می کنند. البته آن ها هم 
به نظرم مقصر نیســتند، زیرا ما باید در آموزش هایمان به 
نیمکت نشین ها یاد بدهیم فرد ذخیره هم به اندازه بازیکنی 
که داخل زمین است مسئولیت دارد و کارش سخت است. 
بــه عنوان مثال آرام نگه داشــتن جوّ بازی هنگام مســابقه 
و کمــک مربی بــودن از جملــه کارهایی اســت که یک 
نیمکت نشــین می تواند انجام بدهد و منظم تمرین کردن 

یکی از خصوصیات تیم حرفه ای است.»
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محــلات منطقه مــا :   نوفل لوشــاتو، رضاشــهر،
ثــر ،  كو چشــمه ر ، چها ن ا ز ا فر ا ســر ، نى لقا طا
قبــال   هاشميه،هنرســتان،نيروهوايى،آب و برق، ا
زكريــا،لادن، شــقايق 1 و شــقايق 2 و گلديــس

دختران پاتوق
 به بانوانی که 
حجابشان را
 رعایت 
می کردند 
برگه های تشکر 
می دادند

اطلاعات برای 
گردشگران

هم محلی

«خواهــر گلــم از اینکــه حجابــت رو حفــظ کــردی 
بی هایــت اضافه کن.» این  ممنونم.»«حجــاب را هم به خو
جمله هایی اســت که بر روی برگه های زیبا با دســت خطی 
دخترانه نوشته شــده است. این ابتکاریســت که گروه پاتوق 
دختــران مروارید برای امربه معروف و نهی از منکر اســتفاده 
می کنند. با فاطمه زیرک، کارشــناس روانشناســی و مسئول 
پاتوق دختران مروارید، صحبت کردیم تا بیشــتر درباره پاتوقشــان و کارهایی که انجام 

ید. می دهند برایمان بگو

  راهی جدید
زیرک از سال۹۳ در مسجد امام حسن مجتبی(ع) و پایگاه شهید سنجرانی به عنوان مسئول 
پاتوق دختران مروارید فعال است. آشنایی او با این پایگاه از طریق کلاس های حفظ قرآن 
بوده و هنگامی که فرمانــده پایگاه دغدغه خلاقیت در کار برای نوجوانان و جوانان را دارد 
زیرک را به عنوان مســئول پاتوق دختران مروارید انتخاب کرده است. او درباره فعالیتشان 
می گوید: «اعضــای پاتوق را از همان کلاس آموزش قرآن انتخاب کردیم و هســته اولیه 
پاتوق با ۱۰نفر تشکیل شد و در حال حاضر به ۳۲نفر رسیده ایم. در پاتوق مسئولیت های 
مختلف را بین دختران تقســیم کردیم که از جمله مســئول مالی، مسئول فناوری و رسانه 
هستند. در این مدت مربی های مختلف را در زمینه  مباحث اعتقادی، معرفتی، بصیرتی، 

هنری و... برای دختران آوردیم. البته در کارهای جهادی مسجد هم شرکت داشتیم.»
 او درباره طرحی که اجرا کرده است توضیح می دهد: «تابستان سال گذشته بود یک دوره 
کلاس آموزشی امر به معروف از طرف مســجد هماهنگ کردیم. یک دوره سه جلسه ای 
با آقای تقوی در مسجد امام حسن مجتبی(ع) برگزار کردیم که به طور تقریبی۲۰۰ نفر از 
نقاط مختلف شهر در این کلاس ها حضور پیدا کردند اما از آنجا که دغدغه امر به معروف 
را دارم و چند ســالی است در کلاس های استاد تقوی که از اســتادان معروف و مسئولان 
ستاد امر به معروف هستند شرکت می کنم می خواستم این موضوع دغدغه دختران پاتوق 
هم باشــد. موضوع را که مطرح کردم دختران پاتوق از طرح اســتقبال کردند. آن ها نگران 
بودند که با برخورد تندی از سوی افرادی که امربه معروف می شوند مواجه شوند. به آن ها 

گفتم برای آغاز از کارهای ســاده و عملی شــروع کنید تا هم اعتماد به نفستان بالا برود و 
هم تأثیــر کارتان را ببینید. به آن ها گفتم اول رفتار خــوب، زبان خوب و دوم عمل به آنچه 
می گویید. امربه معروف و نهی از منکر را از خانواده شروع کردیم و این سبب شد تا دخترها 
اعتمادبه نفسشان بالا برود. در جلسه بعد کارهایی را که انجام شده بود تعریف می کردند تا 
تجربه شان را به دیگران انتقال بدهند. بعد از این مرحله در مدرسه امربه معروف و نهی از 
منکر را دنبال کردیم با همان روش که در خانواده بود. قرار شد بچه ها اگر موردی را می بینند 
در یک برگه با زبانی خوب و مهربانانه بنویسند و به دوستشان یا حتی مدیر و معلم بدهند.»
زیرک از اینکه کارشان توانسته حتی در مدارس هم مورد توجه قرار بگیرد بسیار خوشحال 
اســت و می گوید: دختران برگه هایی را با دست خط خودشــان تهیه می کنند و هر کدام به 
تعدادی که می توانند در بین اطرافیان توزیع کنند برمی دارند و تا جلسه بعد آن   ها را پخش 
می کنند. هر کدام از دختران بیشتر این برگه ها را توزیع کرده باشد هدیه ای دریافت می کند. 
این شــیوه کار مورد توجه یکی از مدیران مدرســه قرار گرفته بود و از دختر پاتوق مروارید 

خواسته بود این روش را به دیگر دانش آموزان هم آموزش بدهد.
مســئول پاتوق دختران مروارید مرحله بعدی کارشــان را امربه معــروف و نهی از منکر 
در جامعه که کمی ســخت تر و متفاوت تر اســت می داند. در این مرحله باز هم دختران 
کاربرگ های دست ساز را در بین افراد جامعه توزیع می کردند. حتی به افرادی که کارهای 
خوب انجام می دادند و بانوانی که حجابشان را رعایت می کردند برگه های تشکر می دادند.

 کمک های مجازی
یکی دیگــر از فعالیت های پاتوق دختران مروارید در روزهــای همه گیری بیماری کرونا 
جمع آوری کمک های مردمی به همت مهدیه شــجاع بهلولی است. مهدیه عضو شورای 
جهادی گروه پاتوق اســت که توانســته با کمک گرفتن از فضای مجازی مبالغی را برای 
کمک بــه خانواده  های نیازمند جمع آوری کند. او دربــاره فعالیتش می گوید: ایده ام را با 
خانم زیرک در میان گذاشتم و او هم قبول کرد. مرحله بعدی کارم پیداکردن خانواده های 
نیازمند از طریق مسجد و خیریه ها بود. ســپس آن ها را در گروه ها و کانال هایی که داشتم 
معرفی می کردم و از دوستان پاتوق هم می خواستم که کمکم کنند. برای ۵خانوار توانستیم 

سبد کالا و مبلغ۵۰۰هزارتومان برای هر خانوار تهیه کنیم.

 مسئول پاتوق دختران مروارید از ابتکارش در امربه معروف و نهی از منکر می گوید

عمل به واجب فراموش شده

سمیرا منشادی
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ویلا از جمله محله های برخوردار و قدیمی منطقه مان است که با نگاهی کوتاه و گذری 
یرساخت هایی که شهرداری برای محله فراهم کرده پی برد. اما  می توان به امکانات و ز
یبایی ای که در محله وجود دارد کوچه ویلا۲۱برای اهالی  در این میان همه امکانات و ز
یض  دردسرساز شده است. سال هاست که اهالی محله به دنبال تعیین تکلیف و تعر
ویلا۲۱(صیادشیرازی ۲۰/۱۱) هستند و از شهرداری می خواهند در این زمینه اقدام 
لازم را انجام بدهد. این کوچه تنها پل ارتباطی ای است که آب و برق را به صیاد شیرازی 
یض نیست که عبور و مرور به سادگی انجام شود. برای اینکه با مشکلات  ارتباط می دهد، اما این کوچه آن قدر عر
این کوچه بیشتر آشنا شویم به اتفاق اعضای شورای اجتماعی محله بازدیدی از ویلای ۱۹و۲۱داشتیم تا از 

نزدیک با اهالی درباره مشکلاتشان آشنا شویم.

 کارشناس گردشگری اداره فرهنگی اجتماعی شهرداری منطقه از بارگذاری اطلاعات 
جاذبه های گردشگری در سایت شهرداری منطقه۹ خبر داد.

زینب کشتگر در این زمینه گفت: با دستورالعملی که از ابتدای سال۹۹ در دستورکار 
قرار گرفته است از خردادماه امسال اطلاعات گردشگری منطقه برای علاقه مندان در 

سایت شهرداری منطقه گذاشته می شود.
وی افزود: با توجه به اینکه منطقه ما از مناطقی است که بیشترین جاذبه های گردشگری 
را داراست، مردم می توانند با دسترسی آسان اطلاعات کافی را از طریق این سایت برای 

مکان های گردشگری مدنظر خود در اختیار داشته باشند.

   طرحی که اجرایی نشد
امان عامل، معتمد محل و ســاکن کوچه ویلای۲۱، است. 
او بارها برای پیگیری درخواست هایشان به شهرداری رفته و 
موضوع را با مسئولان در میان گذاشته است. این را از حجم 
نامه هایی که در دست دارد می توان به خوبی دریافت. عامل 
به طرح تفصیلی اشــاره می کند که بر طبــق آن باید کوچه 
ویلا۲۱تعریض شــده و به صیاد وصل شود اما از ۳۵سال 
پیش تا حالا این اتفاق هنوز نیفتاده و اهالی محل در تمام این 
سال ها برای اجرایی شدن موضوع پیگیری کرده اند. او درباره 
مشکلاتشان می گوید: از حدود ۳۵سال قبل که طرح های 
تفصیلی این منطقه بســته شد، هر سال به امید این بودیم که 
کوچه ما هم شاهد تغییرها باشد، اما این طرح تاکنون محقق 

نشده است.
وی ادامــه می دهد: این کوچه دوطرفه اســت اما هیچ گونه 
علائــم راهنمایی و رانندگی ندارد که راننــدگان بدانند باید 
احتیــاط کنند. آن ها بدون کم کردن ســرعتی کــه دارند از 
خیابان اصلی وارد این کوچه با عرض کم می شــوند. بارها 
شاهد تصادف های دلخراشی بابت این موضوع بودیم، حتی 
ماشین خودم که در مقابل در منزلم پارک بود به دلیل سرعت 

زیاد راننده چنان آسیب دید که ماشین قابل شناسایی نبود.
عامل با اشــاره به اینکه یکی از درخواست هایشــان نصب 
علائم هشداردهنده ترافیکی اســت، بیان می کند: ورودی 
کوچه هیچ گونه سرعت گیری ندارد، بارها برای این موضوع 
اقدام کردیم اما شهرداری و سازمان ترافیک ترتیب اثری به 
درخواســت ما نداده اند. همچنین پیشنهاد دادیم گذاشتن 
آینه ای که رانندگان دید داشته باشند هم می تواند از حادثه ها 

پیشگیری کند.
این معتمد محله نداشــتن پیاده رو را یکی از مشکلات این 
کوچه می داند و می افزاید: یکی دیگر مشــکلات این کوچه 
نداشــتن محلی برای پارک خودروهاست که به طور عمده 

منجر به درگیری و حتی تصادف می شود.
عامل با اشــاره به اینکه بار ترافیکی زیــادی روی این کوچه 
قــرار دارد توضیح می دهد: این کوچــه تنها پل اتصال ویلا 
به پیروزی و شهید صیاد شــیرازی ۲۰و۲۲است اما آن قدر 
عریض نیست که خودروها بتوانند به راحتی در آن تردد کنند.

  وجود مشاغل مزاحم
در ادامه مهدی ظریف نیز که از اهالی همین کوچه است برای 
اعضای شورا توضیح می دهد: در حاشیه ویلا۲۱شاهد چند 
مغازه متروک هستیم. یکی از این مغازه ها به انبار داربستی ها 
تبدیل شده که تولید مزاحمت برای اهالی می کند. ایستادن 

خودرو برای تخلیه یا بارگیری داربســت بارشــان علاوه بر 
سروصداهای آزاردهنده ایجاد ترافیک هم می کند.

ظریف از مشکلات این کوچه به اجرانشدن طرح نوسازی 
اشاره می کند و می افزاید: ساختمان ها بسیار فرسوده هستند و 
صاحب خانه ها رغبتی به تعمیر یا بازسازی منازلشان ندارد. 
از سویی به علت اجرانشدن طرح نوسازی هیچ گونه ساخت 

و ساز جدیدی در این خیابان انجام نشده است.
وی ادامه می دهد: اهالی کوچه با واگذاری منازلشــان برای 
تعریض خیابان مشــکلی ندارند. ما به شهرداری پیشنهاد 
دادیم که بخشــی از منازل را که می مانــد تجاری بدهند. با 

این کار رونقی هم به این کوچه می آید.
ظریف با اشــاره به نداشتن کانال آب در کوچه بیان می کند: 
یکی از مشــکلات مهــم در این کوچه نداشــتن کانال آب 
در کوچه اســت. هنگام بارندگی و حتــی زمانی که اهالی 
شست وشــو انجام می دهند آب تا انتهای کوچه که شــیب 

است جاری می شود.

یم یض ندار   اولویتی برای تعر
به دنبال پاسخی برای درخواست اهالی ویلای۲۱با معاون 
فنی، اجرایی و عمران، مهنــدس فرهاد ذبیحی به گفت وگو 
پرداختیم. وی می  گویــد: تعریض کوچه نیازمند همکاری 

مردم است و این یک پروژه زمان بر است.
وی ادامه می دهد: تعریض خیابــان از اولویت های فعلی 

شهرداری نیست.
 در ادامه برای گرفتن پاســخ به کارشــناس املاک منطقه ،

حسین صاحب علم، مراجعه کردیم.
صاحب علم می گوید: با بررسی هایی که معاونت فنی و عمران 
انجام داده اســت تعریض خیابان از اولویت های شهرداری 
منطقه نیست.  وی با اشاره به اینکه ۱۰پلاک باید در این کوچه 
تخریب شود و هزینه جبران خسارت برای شهرداری سنگین 
است می افزاید: هر چند اهالی تعهد داده اند اما تملک ۱۰پلاک 

ثبتی برای شهرداری سنگین است.
صاحب علم بیان می کند: در صــورت تخریب واحدهای 
مسکونی بیشتر عرصه داخل خیابان می رود و عرصه  چندانی 

برای تجاری دادن به منازل باقی نمی ماند.
کارشــناس املاک منطقه با اشاره به آخرین نامه ای که یکی 
از اهالی در سال۹۵به شــهرداری داده است می افزاید: از 
آخرین نامه ای که اهالی فرستاده اند حدود۴سال می گذرد 
و درخواست جدیدی نداشتیم. تمام مالکان پلاک می توانند 
نامه ای به شــهرداری بنویســند تا درخواست  آن ها در سال 

جدید دوباره بررسی شود.

در محـــله

آی خبــــر

سمیرا منشادی

شورای اجتماعی محله آب وبرق پای درددل اهالی

ويلا غوطه ور در مشكلات قديمى 

نجمه موسوی/مؤسس کانون خواهران شهدای مشهد الرضا(ع) از آزادی مادر زندانی در روز عید فطر خبر داد.
به گزارش شهرآرامحله، آرام محرابی با اعلام این خبر بیان کرد: در روز تشییع پیکر مطهر شهید سردار سلیمانی، 
خانواده این زن زندانی به نزد من آمدند و اعلام کردند که به دو شهید بزرگوار مدافع حرم محرابی و سلیمانی متوسل 

شده اند تا آزادی مادر خانواده را از آن ها بخواهند.
محرابی ادامه داد: ما در کانون خواهران شهید بر این باوریم که باید به اعتقادات مردم ارج نهیم و در راستای تقویت 
این اعتقادات هر چه از دستمان برمی آید برای آن ها انجام دهیم. از همین رو با خانواده شاکی صحبت کردیم تا 

در صورت امکان رضایت آن ها را جلب کنیم.
وی ادامه داد: پس از صحبت با خانواده شــاکی به این نتیجه رسیدیم که با جمع آوری کمک های مردمی بدهی 

این زندانی را که مادر سه فرزند است بپردازیم و به کانون خانواده بازگردانیم.
وی به وضعیت روحی فرزندان این زن اشاره کرد و افزود: حضور مادر در تمام خانواده ها ضروری است اما نکته 
حائز اهمیت درباره این خانواده این است که یکی از فرزندان آن ها عقب مانده ذهنی است و همین امر اهمیت 

حضور مادر را در جمع خانواده چندین برابر می کند.
مؤسس کانون خواهران شهدا در ادامه گفت: با همکاری خیران و مردمی که در این ماه مبارک ما را همراهی کرده 
و به این کانون اعتماد کردند و به شماره حساب اعلام شده وجوه خود را واریز کردند، توانستیم طی مدت کوتاهی 

مبلغ ۲۰میلیون تومان از بدهی را جمع آوری کنیم.
وی مبلغ باقی مانده بدهی را ۱۴میلیون و ۹۰۰هزار تومان اعلام کرد و افزود: برای آزادی هر چه زودتر این مادر با 
خانواده شاکی صحبت کردیم و آن ها را متقاعد  کردیم تا با دریافت ۱۴فقره چک یک میلیون تومانی رضایت دهند.
وی با اعلام آزادی این بانو در روز عید فطر تصریح کرد: از خیران مؤمن می خواهیم با همکاری بیشتر با این کانون 

موجبات اعتماد عمومی را درباره شهدا فراهم کرده و در این امور خیر ما را یاری کنند.

آزادى زن زندانى 
توسط كانون خواهران شهدا               توسط كانون خواهران شهدا               

 نجمه موسوی/  به دنبال تماس های مکرر اهالی چهارچشمه و نیاوران مبنی بر ایجاد آلودگی فراوان در 
حاشیه کال نیاوران (نماز ۶) و تخم ریزی پشه سالک در پی این آلودگی ها و همچنین مزاحمت هایی که 
افراد معتاد و بزهکار در حاشیه این کال ایجاد می کردند، شهرآرامحله چندین بار به این محل سر زد و به دنبال 

مطالبات مردم با مدیران شهرداری منطقه صحبت کرد.
وعده هایی از سوی مدیران اجرایی داده شــد و در ادامه برای پیگیری روند این وعده ها به محله چهارچشمه 
رفتیم. به گفته اهالی در ایام شیوع بیماری کار ساخت و ساز اطراف کال به کندی پیش می رفت اما با برداشته 

شدن محدودیت ها، در حال حاضر پروژه با سرعت خوب در حال انجام است. 

پیگیری یک مطالبه مردمی

 بازسازى كال چهارچشمه در حال اجراست                                                                                 
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محــلات منطقه مــا :   نوفل لوشــاتو، رضاشــهر،
ثــر ،  كو چشــمه ر ، چها ن ا ز ا فر ا ســر ، نى لقا طا
قبــال   هاشميه،هنرســتان،نيروهوايى،آب و برق، ا
زكريــا،لادن، شــقايق 1 و شــقايق 2 و گلديــس

مردمک

 پاسخ سؤال هفته چهارم

 مسابقه چالش در گردش
مرکز زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی منطقه شمال شرق 
کشور و نخستین پارک موزه 
علوم زمین در فضایی متفاوت 
با دیگر موزه هاست. محوطه 
اصلی پارک، منظومه شمسی، 
ساعت آفتابی، آب نمای قاره ها، 
کره زمین، انواع سنگ ها، انواع 
گسل ها، تندیس زمین شناسی، 
محوطه دایناسور، برکه نمادین 
دریاچه ارومیه، آبشار، تونل 
آموزش معدن زغال سنگ، 
تندیس مادر، زمین و پارک 
اکتشاف از بخش های این 
مجموعه هستند.

برندگان هفته چهارم این 
مسابقه خانم ها اعظم رحیمیان، 
زهرا نقابی و آقای علیرضا 
مدرسی هستند.

رئیس اداره حمل و نقل و ترافیک شهرداری منطقه 
بخشی از اقدامات ترافیکی در یک ماهه گذشته را 

اعلام کرد.

اقدامات ترافيكى منطقه در ماه رمضان

  به گزارش شهرآرامحله دکتر مصحفی با اعلام این خبر که 
شوراهای اجتماعی محلات، بستری برای مشارکت 
افزون تر شهروندان در اداره کوچک ترین واحد شهری یعنی 
محلات را فراهم کرده است بیان کرد: هر شورای اجتماعی 
محله، نمایندگانی از کسبه، مساجد، تشکل ها، سازمان های 
مردم نهاد، اولیای مدارس، کلانتری ها و... را در خود دارد و 
در طرح «مشاور نوجوان محله»، نماینده دانش آموزان هم 
به عنوان عضوی در شورای اجتماعی محله حضور پیدا 

می کند.
کید بر اینکه حضور دانش آموزان در شوراهای  وی با تأ
اجتماعی محلات می تواند فرهنگ گفت وگو، تعامل و میل 
به مشارکت را از سنین جوانی در شهروندان گسترش دهد 
بیان کرد: در همین راستا و به دنبال تحقق این اهداف طرح 
«مشاور نوجوان محله» در ناحیه ۶ و ۷ آموزش و پرورش 
که منطبق بر مناطق ۹ و ۱۱ شهرداری مشهد است، به طور 

آزمایشی اجرا خواهد شد. 

شهرداری  فرهنگی  و  اجتماعی  سازمان  رئیس 
شوراهای  جدید  اعضای  را  دانش آموزان  مشهد 

کرد. معرفی  محلات  اجتماعی 

 به گزارش شهرآرامحله، بهزاد فراشاهی اعلام کرد: 
اقداماتی در منطقه انجام شده که در راستای تسهیل 

دسترسی مردم در کوچه های فرعی بوده است.
وی اعلام کرد: طی یک هفته گذشته در خیابان های مختلفی 
از جمله دلاوران۷( حق شناس) عملیات ضربتی و اقداماتی 
مانند تعویض سرتابلو محدودیت سرعت با ایستگاه تاکسی 
یض سرتابلوی تاکسی در نماز ۲۱ و  در بولوار نماز و تعو
جمع آوری تابلوی ورود ممنوع و گردش به چپ ممنوع در 

خیابان آلاله انجام شده است.
فراشاهی تصریح کرد: این جمع آوری تابلوها به دلیل 
مخدوش بودن آن ها انجام شده و تابلوهای جدید جایگزین 
شده است. وی جمع آوری سرتابلوی یک طرفه مخدوش 
و نصب روی پایه مستقل در خیابان هفت تیر۴ را از دیگر 
اقدامات ترافیکی هفته گذشته اعلام کرد و افزود: نصب 
تابلوهای مورد نیاز در کوچه های خیابان هفت تیر، هنرستان، 

دلاوران و خاقانی از موارد انجام شده بوده است.  

پياده روسازى
مدت  وکیل  آباد  بولوار  پیاده روهای  مولايى: 
بازسازی  حال  در  که  است  زیادی  زمان 
است. شهرداری برای بستن و کندن موزاییک 
پیاده روها با سرعت زیاد عمل می کند اما برای 
کم  آن ها  سرعت  عمرانی  و  اجرایی  عملیات 
عملکرد  بر  می خواهیم  شهرداری  از  است. 

پیمانکاران نظارت بیشتری داشته باشند.

دبیر شورای اجتماعی محلات ناحیه۲ نتایج 
انتخابات رئیس و نایب رئیس در شقایق۲ را

 اعلام کرد.

انتخاب رئيس و نايب رئيس شوراى اجتماعى 
در شقايق2

  به گزارش شهرآرامحله، هادی علیزاده افزود: انتخابات رئیس 
و نایب رئیس در محله شقایق۲ با رعایت فاصله گذاری 

اجتماعی برگزار شد.
دبیر شورای اجتماعی ناحیه۲ منطقه گفت: هفته گذشته در 
مسجد موسی ابن جعفر(ع) واقع در خیابان صابر انتخاب رئیس 
و نایب رئیس شورای اجتماعی محله شقایق۲ برگزار شد و نتیجه 

این انتخاب در همان جلسه مشخص شد.
وی با اعلام اسامی منتخبان بیان کرد: رکن الدین رحمانی، فعال 
فرهنگی اجتماعی محله، با کسب ۷رأی به عنوان رئیس این شورا 
انتخاب شد و آقای امینی مقدم نیز با کسب دو رأی به عنوان نایب 

رئیس شورای اجتماعی محله شقایق۲ انتخاب شد.
به گفته علیزاده در این جلسه تمام اعضا به بیان اهداف خود از 
حضور در شورا پرداختند و با بیان مشکلات محله از دیدگاه 
خود برنامه های اجرایی کوتاه مدت و بلند مدت خود را نیز 
کید کرد مدت زمان این انتخابات برای  بیان کردند. وی تأ

یک سال است.

آخرین خبر

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

دریافتی

تابلوگذارى
حسينى: از میدان جام عسل به سمت فکوری 
یا کنده  تابلوی خیابان ها  که حرکت می کنیم 
با  است.  گرفته  قرار  درختان  پشت  یا  شده 
توجه به اینکه ورودی این خیابان ها هم بسته 
مجبور  آدرس  پیداکردن  برای  مردم  است 
کنند  متوقف  را  هستند سر هر کوچه خودرو 
که  بپرسند  را  کوچه ها  شماره  محلی ها  از  و 
ترافیک می شود. چرا  ایجاد  باعث  امر  همین 
توجه  محدوده  این  تابلوهای  به  شهرداری 

نمی کند.

دانش آموزان در شوراى اجتماعى محلات منطقه9
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پل عابر پياده
جزیره  یک  در  لوشاتو  نوفل  اهالی  كاظمى: 
و  ناامن  و  تاریک  زیرگذرهای  افتاده اند.  گیر 
تبدیل  محله  این  اطراف  عریض  خیابان های 
به یک مشکل شده است. لطفا برای رفت و 

آمد اهالی این محله همفکری کنید.


